
Kort gennemgang af ansøgningsforløbet omkring Jyderup Højskole 

Kontakt til ministeriet i april 2012 om muligheden for at indsende ansøgning på grundlag af  en konstruktion hvor 
skolen køber ejendommen for en krone og ved salg sælger tilbage for en krone. Ministeriet fremhæver mundtligt, at 
der findes fortilfælde og det vigtigste, som ministeriet forlanger, er, at ”institutionen har skøde på ejendommen” 

Højskolen anbefales af Folkehøjskolernes Forening (FFD) en særlig alonge til standard vedtægterne, der tager højde 
for det særlige ejerforhold. Således at det af vedtægterne fremgår, hvordan forholdet reguleres ved skolens ophør

Det fremsendes med ansøgningen til ministeriet 

“Stk. 5. Overskydende midler anvendes med kulturministeriets godkendelse til skoleformål, der støttes i henhold til 
gældende regler om de frie skoler.

 Stk. I samarbejde mellem Kulturministeriet, Skolen og Holbæk kommune udarbejdes en særlig allonge til 
vedtægterne der tager sigte på de forhold der gør sig gældende ved Holbæk komunes overdragelse og e.v.t. 
hjemkøbsklausuler. “

Notat fra Holbæk Kommune indsendes til ministeriet. Der er enighed om på det grundlag at starte 
ansøgningsprocessen op. Ministeriet tilkendegiver dog klart, at en sokkeludstykning ikke er tilstrækkelig, men at et 
udenoms areal er nødvendigt.  Hvilket Holbæk kommune orienteres omkring og stiller sig velvillig overfor.

(Notat vedlagt)

16. september  2012

Ansøgning indsendes. 
Svar herpå og ønske om supplerende oplysninger fra ministeriet omkring købsaftale bemærkes i ministeriets svar 
” Pkt. 9
Ansøgningen skal indeholde en kopi af købsaftale eller skøde. 
Skolen har indsendt materiale fra Holbæk Kommune, og ministeriet er i første omgang indstillet på at afvente et 
egentligt skøde. Men skolen skal opgive købsprisen.

5. februar  2013

Besøg på Jyderup Højskole fra kulturministeriet og samlet drøftelse med skolens bestyrelse
Et meget positivt møde om muligheder og udfordringer 
Antal sengepladser godkendes  - Ekstra lærebolig skal indrettes, Køkken og fællesareal gennemgås.  Udleje af lokaler 
til ”Naturpark Åmosen” og flytning af Billedkunst skole drøftes. 

4. marts 2013

Holbæk Kommune drøfter overdragelsen af Sølyst og vilkår herfor med Kulturministeriet. 
Mødet forløber positivt 

19. april 2013

Endelige indholds- og undervisningsplaner indsendes til ministeriet
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Løbende kontakt via mail og telefon i forhold til forløbet. Fin vejledning og hjælp fra ministeriet 

9. maj 2013

Der foreligger indstilling til kommunens økonomiudvalg  om salg af Sølyst og tilhørende arealer for 1 kr.- med 
tilbagekøbsret for samme pris 

Borgmester Søren Kjærsgård beder skolens forstander om at kontakte ministeriet og få en tilkendegivelse på hvor vidt 
noget skal ændres inden økonomiudvalgets møde 15 maj 

Kulturministeriet oplyser i mail 12 maj 2013

“Det fremgår af lov om frie kostskoler, § 6, stk. 1, 2. pkt, at skolens midler alene må komme skolens skole- og 
undervisningsvirksomhed til gode. Af indstillingens punkt 1e fremgår, at Jyderup Højskole skal afholde alle udgifter 
ved BKGs genhusning - herunder evt. husleje. 
Umiddelbart ses dette ikke at være foreneligt. 

Jeg vil hurtigst muligt søge juridisk hjælp i ministeriet for en endelig afklaring.”

I samarbejde med Holbæk Kommune ændres dette forhold, således at Jyderup Højskole ikke kommer til at betale for 
udflytning af BGK 

25. juni 2013
På møde med Holbæk kommune oplyses det, at Kulturministeriet har afvist købsaftalen på grund af 
tilbagekøbsklausulen.

4. juli 2013

Ministeriet i mail til skolens forstander;

Kære Poul-Henrik
“Jeg har aftalt med juristerne i Holbæk Kommune, at de efter sommerferien kommer til en snak i Kulturministeriet 

om hvilke muligheder, der findes. Mødet afholdes den 15. august. Om vi kan løse problemet med, at kommunen vil 
have sikkerhed for et tilbagekøb til samme pris, som I skal give, og at loven stiller krav om, at højskoler skal være 
uafhængige, må mødet vise. “

16. august 2013 

Ministeriet  oplyser,  at mødet mellem Holbæk Kommune  ikke har ført til noget. Skolen må vente med 
statsgodkendelse til nye lov træder i kraft til august 2014. Skolen ønskes held og lykke med det kommende arbejde 

Der er således ikke modtaget noget formelt afslagsbrev på vores ansøgning om statsgodkendelse. 

Phj 24. oktober 2013


